
ِم ّلهِ الرّحْمَنِ الرّحِي ِم ال ِبسْ

قال الله تعالى

َأمْرِ  َنكَ عَنِ الرّوحِ قُلِ الرّوحُ مِنْ  ُلو َأ َيسْ  وَ
ًل ِلي ّل قَ ِإ ِم  ْل ْلعِ ُتم مّن ا ِتي ُأو ّبي وَمَا  رَ

 صدق الله العظيم

85سورة الإسراء الآية 
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الخلصة
 هذه دراسة وصفية، تحليلية أجريت في قبيلسسة الهوسسسا هسسدفت لتحديسسد نسسسب

 . لقسسدتسسردد الليسسل والشسسكل الظسساهرى للعامسسل الريصسسى فسسي قبيلسسة الهوسسسا
 استغرقت الدراسة ثلث شهور. هدفت الدراسة لتكوين قاعدة معلومات لهذه
 القبيلسسة لتحديسسد مسسدى التسسداخل بينهسسا و بقيسسة القبسسائل السسسودانية. اسسستخدمت
 الدراسة الزمسسر الوظيفيسسة للعامسسل الريصسسى وفصسسائل السسدم كعلمسسات للهويسسة
 لتحديد الصل المشترك المحتمسسل . أخسسذت الموافقسسة مسسن الشسسخاص  السسذين
 سحب منهم الدم و قد تم أحاطتهم بأهداف البحث . تم تجميع مائه عينسسة مسسن
القبيلة بحيث ل توجد بينهم صسسلة قرابسسة. تسسم أخسسذ كسسل عينسسة فسسي وعسساء سسسعة

 مل يحتوى على مادة مانعة لتجلط الدم. تم فحص جميع العينات لمعرفسسة2.5
 الزمر الوظيفية للعامل الريصى باستخدام طريقة حديثة تسسسمى جسسل (مانعسسة
 النفاذية) و بطريقة الشريحة ومن ثسسم تسسم تحديسسد الزمسسر الوظيفيسسة و الشسسكل
 الظاهري ة لكل عينة .وقد تم استخدام قانون جاكرد للتشابة لتحديد التشسسابة
 و الختلف بين هذه القبيلة والقبائل الخرى. المعلومسسات السستي تحصسسلت هسسي
 الليل والشكل الظاهري اعتمدت على أن وجود النتجين يعنسسى وجسسود ألجيسسن

 D,c,eالذي يعبر عنه حسب قانون مندل للتسسوريث. تسسبين آن الزمسسر الوظيفيسسة 
 %) بينمسسا نجسسد أن الزمسسر94هي الكثسسسر تسسرددا وقسسد كسسانت نسسسبه كسسل منهسسا (

 % علسسى التسسوالي. وكسسان12% و 17 هي القل ترددا ونسبتها E و Cالوظيفية 
cDeالشكل الظاهسسسسسسرى  ًا ونجسسسسد أن  69%)  CcDe ( هو الكسسثر تسسردد  (8%( 

cDE و cdeمتوسطسسسسسسة التسسسسسردد بينمسسسسسا نجسسسسسسد أن   (6%),  CDe   %) و5) 
CcDEe (3% و (cDEe (2% و (CDEe (1%.كانت القل ترددا (

 % وفصيلة50 ) هي الكثر ترددا نسبتها O( وأيضا تبين أن فصيلة الدم 
 % واقلها هسسي فصسسيلة18 ) نسبتها A% وفصيلة الدم ( 26 ) نسبتها Bالدم  ( 
% .6 ) ونسبتها ABالدم  ( 

 تمت مقارنة النتائج المتحصل عليها مع بقية القبائل السودانية وبعض القبسسسائل
 من الدول المجاورة للسسسودان وقسسد تسسبين أن هنسساك تشسسابة واضسسح بيسسن قبيلسسة
 الهوسا و بقية القبائل السودانية وبعض التشابة بين هذه القبيلة وقبيلة اليوربا
 فى نيجيريا و السود في الوليات المتحدة المريكية قد يعزى ذلك إلسسى وجسسود
 سلف مشترك منذ القدم هنالك بعض التغيرات السستي يمكسسن ملحظتهسسا،  لقسسد

. حافظت قبيلة الهوسا على خصائصها الجينية مع تغيير بسيط
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Abstract:

This  is  adescreptive  analytical  study  that  aimed  to  determine  the 
frequency of  Rhesus  blood group alleles   and  phenotypes  among Hausa 
tribe. The study also aimed to establish Rhesus blood group baseline data & 
also aimed to determined ABO blood groups for this tribe . The study used 
Rh blood group alleles as markers of ethnic identity to determine a probable 
common ancestory.  This study was conducted at different parts of Sudan 
during the period of three months(Feb to May-2007). Following informed 
consent, a total  of one hundred venous blood samples were collected from 
unrelated individuals of the study tribe. Specimens were collected in 2.5 mls 
EDTA  containers.The  red  blood  cells  were  tested  for  common  Rhesus 
antigens by the gel particle immune diffusion technique and by the slide 
agglutination  technique.  The gene/allele and phenotype frequencies were 
determined. Similarities between this tribe and others were calculated using 
Jaccard’s  coefficient  of  similarities.  The  phenotypic  data  obtained  was 
referred to  as allele and phenotypes, this is based on reasonable assumptions 
that every Rh blood group antigen represents a gene that is always expressed 
and has a Mendelian  dominant mode of inheritance. The e,c and D genes 
were the commonest alleles detected each with frequencies of 94%. C and E 
antigenes  were  the  least  frequent  with  17%  and  12  %  frequencies 
respectively. The cDe  (69%) phenotype is commonest among study group 
Whereas  the  CcDe(8%)  ,cDE  (6%)  ,  cde  (6%)  and  Cde  (5%)   with 
intermediate frequency.  The CcDEe (3%),cDEe (2%) and CDEe (1%)are 
least common phenotypes .Blood group O was found to be the most frequent 
50%. The frequency of blood group B was 26% and for group A was 18%. 
Blood group AB was least prevalent 6%. In conclusion marked similarities 
between Hausa and other Sudanese tribes could probably point to a common 
ancestry in very ancient. Some changes could be seen and explained by their 
wandering nature. There is great similarities in the ABO group and the Rh 
antigens   frequencies  between  Hausa  and American  blacks  ,  Yorubas  in 
Nigeria  . The Hausa population probably maintained their original genetic 
constitution with minimal genetic change .
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List of abbreviations

Ab : Antibody.
Ag : Antigen .
Fc  : Fragment, crystallizable.
Fab   : Fragment, antigen binding. 
H-chain : Heavy chain.
HDN : Hemolytic Disease of the Newborn.
ID : Immunodiffusion.
IgA : Immunoglobulin A.
IgD : Immunoglobulin D.
IgM : Immunoglobulin M.
IgG : Immunoglobulin G.
IgE : Immunoglobulin E.
L- chain : light chain.
LW :Landsteiner and Wiener .
RBC : Red blood Cell.
Rh Ag : Rhesus Antigen.
Rh : Rhesus blood  group system .
VH : Variable heavy .
VL :Variable light .
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